

急性心肌梗死(AMI)与抑郁症相关性研究进展

苏秀甜¹, 王春筱², 仲琳^{2*}

¹潍坊医学院临床医学院, 山东 潍坊

²烟台毓璜顶医院心内科, 山东 烟台

收稿日期: 2023年7月13日; 录用日期: 2023年8月7日; 发布日期: 2023年8月14日

摘要

近年来关于AMI与心理卫生障碍之间的关系得到越来越多的关注。在不同心理卫生障碍中抑郁症对患者的影响最大, 不仅对患者的心理和躯体产生不利影响, 还可增加患者的自杀率, 直接威胁患者的生命健康。本综述就AMI与抑郁症之间近十年的研究进展进行综述。本综述主要从AMI合并抑郁症的流行病学、危险因素、相互作用机制、影响、评估方式、治疗这几个方面阐述, 希望能在AMI患者的后续康复和综合管理中提供一点帮助。

关键词

急性心肌梗死, 抑郁症, 双心医学

Research Progress on the Correlation between Acute Myocardial Infarction (AMI) and Depression

Xiutian Su¹, Chunxiao Wang², Lin Zhong^{2*}

¹School of Clinical Medicine, Weifang Medical College, Weifang Shandong

²Department of Cardiology, Yantai Yuhuangding Hospital, Yantai Shandong

Received: Jul. 13th, 2023; accepted: Aug. 7th, 2023; published: Aug. 14th, 2023

Abstract

The relationship between AMI and mental health disorders has received increasing attention in recent years. Among different mental health disorders, depression has the greatest impact on pa-

*通讯作者。

tients. It not only has adverse effects on patients' mental and physical health, but also can increase the suicide rate of patients and directly threaten the life and health of patients. This review reviews the research progress of AMI and depression in recent ten years. This review mainly expounds the epidemiology, risk factors, interaction mechanism, influence, evaluation method and treatment of AMI combined with depression, hoping to provide some help in the follow-up rehabilitation and comprehensive management of AMI patients.

Keywords

Acute Myocardial Infarction, Depression, Psycho-Cardiology

Copyright © 2023 by author(s) and Hans Publishers Inc.

This work is licensed under the Creative Commons Attribution International License (CC BY 4.0).

<http://creativecommons.org/licenses/by/4.0/>



Open Access

1. AMI 合并抑郁症的流行病学

1.1. AMI 患者抑郁症的患病率

国内外关于 AMI 患者抑郁症患病率的研究不是特别多,且差别较大。既往研究抑郁的患病率最低为 13%。近年来,根据国外[1][2]的研究发现 AMI 后抑郁的患病率在 20%~40%,与之前相比患病率明显升高。尽管国内外关于抑郁症在 AMI 患者的患病率不尽相同,但总体可以看出 AMI 患者抑郁症患病率均较高,且呈上升趋势。国外 Petr Kala 等人[3]研究表明接受经皮冠状动脉介入治疗(PCI)的 ST 段抬高型心肌梗死(STEMI)患者抑郁和焦虑症状的总体患病率相对较低。而国内的研究有不同的结论,杨光铭等人[4]的研究发现抑郁症在 PCI 治疗的患者中同样很常见,中年心梗 PCI 术后患者抑郁的发病率在 37.57%以上。关于接受 PCI 治疗后是否能降低抑郁的患病率仍待考究,需要更多的临床统计进行验证。

1.2. AMI 合并抑郁症的危险因素

总结 AMI 合并抑郁症的危险因素,从而有效地规避危险因素,降低患抑郁症的风险是很有必要的。一方面可以促进患者的身体健康,提高生活质量;另一方面降低住院率,减短住院时间,减少患者经济花费的同时可以节约医疗资源。

多篇文章[5][6][7][8]表明女性性别、年龄、低收入、高等教育水平、单身、体重指数(BMI)减低、体力活动减少、长时间工作、吸烟、心功能受损、D 型人格(社会接触不良或受歧视)、配偶或父母患有慢性重大疾病是 AMI 合并抑郁的危险因素。而 Teymoor Yary 等[9]人的研究认为年龄、收入、冠心病家族史、受教育程度、性别、就业和吸烟与严重抑郁症无关。

2. 抑郁对 AMI 预后的影响

少数文章[10][11]研究表明抑郁与心血管疾病(CVD)发病率无关。大多数文章[12][13][14][15][16]研究认为抑郁症会增加 CVD 的发生风险,与死亡风险增加有关。合并抑郁症的患者 CVD 的发生风险或死亡风险都是无抑郁症患者的两倍。患有非典型重度抑郁症或双重抑郁症的成年人可能是抑郁症人群中新发 CVD 风险特别高的亚组。Bilge Burçak Annagür 等[17]人发现抑郁症可能会增加早期心肌梗死的风险。在儿童和人类免疫缺陷病毒(HIV)感染的成年人中的研究结果与之一致。同时,抑郁症会影响心梗患者的生活质量,延长患者的住院时间。年轻心梗患者的抑郁终生史率更高。与无抑郁症的 AMI 幸存者相比,

患有抑郁症的 AMI 幸存者更超重, 体力活动更少, 有较高的膳食脂肪摄入量, 吸烟的可能性更高(可由社会人口统计学因素解释)。此外, 抑郁会导致患者产生习得性无助感[18] [19] [20] [21]。从患者血液成分的变化中发现了抑郁症对 AMI 患者的影响。据研究表明, 抑郁症对促进粥样硬化方面起重要作用[22]。AMI 合并抑郁的患者, 抑郁评分越高, 血脂异常越明显, 与甘油三酯(TG)、总胆固醇(TC)、低密度脂蛋白(LDL-C)呈现正相关, 与高密度脂蛋白(HDL-C)呈现负相关[23] [24]。患有 AMI 的患者中存在抑郁症状会导致体内肿瘤坏死因子- α (TNF- α)、内皮素-1 (ET-1)、血清高敏 C 反应蛋白(hs-CRP)、血清髓过氧化物酶(MPO)、脂质素 A4 (LXA4)、脑钠肽前体(NT-proBNP)水平以及 M/L 比升高, 皮质醇水平、血管内皮生长因子-A (VEGF-A)水平降低[25]-[30]。提示抑郁症对高血压、高血脂、心衰、体内炎症水平有促进作用, 对免疫系统或有抑制作用。然而, Kim G Smolderen 等人[31]的研究认为抑郁症与 hs-CRP、NT-proBNP、白细胞或血小板计数这些生物标志物无关。

3. AMI 与抑郁症相互作用的机制

根据以往的研究结果, 抑郁症影响冠心病的机制主要从炎症反应、免疫反应与内皮功能、脑 5-羟色胺(5-HT)的功能、血小板的激活以及高凝状态、交感神经过度激活、促凋亡途径及基因学等方面解释。

3.1. 炎症反应

炎症反应可能是心梗后抑郁发生的机制[32]。在动物研究中发现, 抑郁大鼠循环血中及海马区炎症因子显著增高, 出现中枢神经炎症[33]。且发现前炎症细胞因子阻滞剂-PTX (己酮可可碱)可抑制这种神经炎症反应, 抑郁症状也得到改善[34]。Alina Wilkowska 等人[35]发现 IL-17a、IL-1 β 的增加可能起重要的作用。S100A9 属于 DAMPs 家族, 通过刺激白细胞募集和细胞因子分泌在介导炎症反应中发挥重要作用[36]。孙一泽等人[37]发现 S100A9 是心肌和大脑海马区共享的唯一差异表达蛋白, 在 AMI 模型中显著增高, 接受双心治疗后, 海马及心肌梗死周围边缘区表达明显下调, 其介导的巨噬细胞/小胶质细胞炎症可能是心理-心脏病的重要致病过程。陶禄远等人[38]发现心脏中巨噬细胞迁移抑制因子(MIF)表达下降, 可能是抑郁与心梗后不良预后联系起来的合理机制。

3.2. 免疫反应与内皮功能

Rossella Di Stefano 等人[39]发现重度抑郁发作的急性冠脉综合征(ACS)患者的循环 CD34CD133KDR 细胞数量减少。考虑可能与内皮祖细胞(EPCs)在 ACS 患者中的修复作用有关。Andreas Baranyi 等人[40]研究结果表明, 抑郁症引发的一氧化氮(NO)减少可能是心血管风险增加的机制, 不对称二甲基精氨酸(ADMA)和对称二甲基精氨酸(SDMA)可能是生物标志物。

3.3. 脑 5-HT 的功能

脑 5-HT 的减低可能是心梗后抑郁的机制[41]。有研究发现增强 5-HT 递质系统功能, 可改善大鼠抑郁行为[42]。卢晓芳等人[43]发现外周血 5-HT 水平与海马体 5-HT 水平呈反比关系, 肠道中异常的 5-HT 代谢在心肌梗死后抑郁的表现中起着至关重要的作用。葛英斌等人[44]发现银杏内酯可以通过 STAT3 途径调节中枢神经系统中的 5-HT 和白介素-1 β (IL-1 β)来逆转心肌梗死引起的抑郁样行为。

3.4. 血小板的激活以及高凝状态

血小板的激活以及高凝状态可能是心梗后抑郁的机制。血小板裂解物中 5-羟色胺 2A 受体(5-HT_{2A}R)的浓度和血清、血小板中的 5-HT 转运蛋白, 内质网(ER)分子伴侣 sigma-1 受体, 脑源性神经营养因子(Brain-derived neurotrophic factor, BDNF)可能在心梗伴抑郁的病理生理学中发挥作用[45] [46] [47]。

3.5. 交感神经过度激活

Aysha Almas 等人[48]发现高儿茶酚胺氧位甲基转移酶(COMT Val158Met)活性基因型增加了抑郁症患者患 CVD 的风险。交感神经过度激活是抑郁与心梗后不良预后联系起来的合理机制[49]。

3.6. 促凋亡途径及基因学 MMP/TIMP

基质金属蛋白酶(MMPs)参与多种情绪和心血管疾病的发病机制, MMP 失衡在血管壁通过血小板释放或诱导炎症转化为病理性血栓形成过程中发挥着重要作用。同时多项研究已证明 MMP 与细胞凋亡之间的关联, 其在通过细胞凋亡促进心脏保护方面发挥着至关重要的作用。心肌梗死合并抑郁可能会破坏中枢和外周系统的基质金属蛋白酶(MMP)平衡从而参与心梗后抑郁的机制[50]。戴振国等人[51]发现 GNB3, CNR1, MTHFR 和 NCAM1 基因, 可能影响心肌梗死与抑郁症之间的相互作用。Julia Brandt 等人[52]研究发现 FKBP5 基因型在冠心病患者中具有相关性。FKBP5 C 等位基因的数量较多与抑郁症状增加有关, 其可能赋予 CHD 和抑郁症共同的遗传风险。Simon Jönsson 等人[53]研究认为血液单核细胞中基质金属蛋白酶-9 (MMP-9)、金属蛋白酶组织抑制因子(TIMPs)的过表达和抑郁症状的升高是心肌梗死后两种不相关的现象。

4. AMI 合并抑郁的评估

Elizabeth C Pino 等人[54]研究认为心血管事件的潜在未被充分诊断的心理健康问题实际上是整个慢性疾病。有研究表明负面情绪会增加冠心病患者预后不良的风险, 对冠心病患者进行抑郁的筛查具有预后益处[55]。多篇文章表明心梗患者的抑郁症治疗可降低死亡或住院风险, 持续监测和适当治疗可以改善患者的预后和生活质量[56] [57] [58]。因此, 抑郁症的及时诊断具有重要意义。抑郁症的诊断主要依靠评分量表, BDI 评分、BDI-II、PHQ-9、GAD-7、蒙哥马利奥斯伯格抑郁评定量表(MADRS)、重度抑郁症量表(MDI)、HADS 评分均可识别患有抑郁症的 CAD 患者[59] [60]。研究发现 BDI 评分可能部分反映了急性躯体疾病或其治疗的状况, 而不是抑郁症。后修订的 BDI-II 旨在减少躯体症状对总分的影响, 在 MI 后患者中, 可能优于 BDI [61] [62]。陈毅孝等人[63]表明重度抑郁症量表(MDI)可高度可靠的用于评估中国心脏病患者的抑郁症。Franziska Geiser 等人[64]研究发现凝血和纤维蛋白溶解标志物与医院焦虑抑郁量表(HADS)中焦虑和抑郁评分没有显著关联。后续研究可进一步发现 HADS 评分是否真正适用于患抑郁症的 CAD 患者, 以及凝血、纤维蛋白溶解标志物与抑郁之间的相关性。

5. AMI 合并抑郁的治疗

目前关于 AMI 合并抑郁症的治疗, 根据相关文献的研究主要分为非药物治疗、药物治疗及联合治疗。健康的生活状态、运动和心脏康复被证实对 AMI 合并抑郁的患者是有益的。一些药物主要根据抑郁症影响冠心病的可能机制进行治疗, 主要通过抑制 5-HT 再摄取、抑制炎症反应、调节免疫等方面进行干预。某些中药作用机制暂不明确, 但效果尚可。有些治疗对于 AMI 的受益程度及治疗的耐受程度并没有明确报道, 相关临床研究仍然是今后可研究的方向。

5.1. 非药物治疗

1) 健康饮食, 包括纤维摄入量 and 水果、蔬菜的摄入量, 可减轻抑郁症状, 提高乐观情绪。其中, 多篇动物实验研究表明, 补充益生菌以及 n-3 多不饱和脂肪酸(n-3 PUFA)可减轻心梗后抑郁症状。其机制可能与减轻边缘系统的凋亡, 以及激活中枢系统某些酶的活性有关, 需要进一步研究[65] [66] [67]。

2) 定期体力活动与心梗后抑郁症状呈负相关, 尤其是女性[68] [69]。

3) 有效沟通, 提供充分的疾病信息、情感支持、社会支持, 增强对患者的感知控制, 可有效改善患者的焦虑抑郁情绪, 改善预后[70] [71] [72] [73]。

4) 近五年的研究[74]发现认知行为疗法(CBT)是初级保健中抑郁症患者的一线心理治疗, 其对急性心肌梗死后的抑郁症有效。然而有研究发现基于互联网的认知行为疗法在减少自我报告的抑郁或焦虑症状方面并不优越, 考虑治疗依从性低, 这可能影响了治疗参与度和结局。但对于 AMI 后的阻塞性睡眠呼吸暂停(OSA)患者, CBT 可能效果较差[75] [76]。

5) 心脏康复, 多篇文章表明心脏康复可使心梗合并抑郁的患者受益。心脏康复可能有助于改善身体活动(PA)和功能能力, 降低抑郁程度及死亡风险。然而有研究表明睡眠障碍会降低心脏康复带来的益处[77] [78] [79]。

6) Mohammad Behnammoghadam 等人[80]发现眼动脱敏再处理疗法(EMDR)是一种可用于治疗和减少心肌梗死患者抑郁的有用、高效且非侵入性的方法。

7) Jaakko Erkkilä 等人发现[81]综合即兴音乐疗法(IIMT)对短期和中期抑郁症状以及焦虑和功能的有益作用。Eleanor J Cole 等人[82]与唐乃龙等人[83]研究发现斯坦福加速智能神经调节疗法(SAINT)具有快速、高效、安全地降低自杀观念和缓解抑郁症状的潜在优势, 同时能改善受损神经网络的功能连接度。用于治疗难治性抑郁症, 是一种加速、高剂量、iTBS 方案, 采用 fcMRI 引导靶向, 耐受性良好且安全。但综合即兴音乐疗法(IIMT)与斯坦福加速智能神经调节疗法(SAINT)两项研究未在冠心病合并抑郁症患者中进行试验, 对共病患者是否有效、是否安全值得进一步研究。

5.2. 药物治疗

5.2.1. 西药治疗的研究

大多研究表明抗抑郁药尤其是选择性 5-HT 再摄取抑制剂(SSRI)的使用与主要不良心血管事件(MACE)率的显著降低有关[84], 部分研究认为抗抑郁药与 CVD 事件风险降低无关, Marij Zuidersma 等人的研究同时表明接受抑郁症治疗增加了生存率[85]。还有文章表明抗抑郁药的使用会增加心梗的风险[86] [87]。关于冠心病合并抑郁症的患者使用抗抑郁药治疗的利弊仍然值得考究。

关于艾司西酞普兰的研究表明其具有心脏保护作用, 可降低心脏事件的风险[88]。动物实验研究表明, 西酞普兰治疗导致小鼠心肌梗死后死亡率增加, 其机制可能是 MMP-13 上调导致心室破裂, 用 PD166793 抑制 MMP 可以部分逆转西酞普兰的作用[89]。帕罗西汀可有效改善 AMI 伴抑郁(AMID)患者的心脏功能[90]。梁金军等人[91]的动物实验表明氟西汀可降低心肌梗死后大鼠室性心律失常的发生率, 可能部分与氟西汀对 Kv4.2 的上调有关。最好避免使用氟西汀和氟伏沙明, 因为这两种 SSRI 类药物都可能降低氯吡格雷的疗效[92]。同样 Katsiaryna Bykov 等人[93]的研究也表明使用抑制 cyp2c19 的 SSRI 治疗可能与氯吡格雷的有效性轻微下降有关。AMI 后开始 β 阻滞剂治疗及他汀类药物与抑郁症状的增加无关[94] [95]。

曲美他嗪可以对大鼠 5-HT、5-HT(2A)R 和血清素转运蛋白(SERT)水平的调节发挥作用, 在精神心脏病方面可能有治疗作用, 需要进一步研究[96] [97]。

5.2.2. 中药治疗的研究

人参皂苷对 5-HT 系统的调节中起着重要作用, 其对急性心血管事件和抑郁症共病的治疗潜力似乎很有希望[98] [99]。酸枣仁汤联合常规药物治疗可改善 AMI 合并抑郁患者心理状态、提高生活质量、改善心功能、减少心律失常和临床心血管事件的发生[100]。银杏内酯 B (GB)通过 STAT3 途径降低促炎细胞因子的水平, 在有效治疗心肌梗死后抑郁症方面具有很大益处[44]。益心宁神片可以通过抵抗炎症和增加单胺神经递质的可用性来缓解抑郁症, 可用作治疗心肌梗死和抑郁合并症的潜在药物[101]。有研究表明

开心散、舒肝解郁胶囊对心肌梗死伴抑郁症具有疗效[102][103]。

5.2.3. 新治疗策略

最近研究发现,人脐带间充质干细胞(HUC-MSCs)具有由心肌梗死诱导的心脏保护和潜在的抗抑郁作用,可能与调节 Jmjd3 和小胶质细胞极化改善的炎症有关[104]。孙楠等人[105]发现外周 ghrelin 给药可抑制抑郁样行为和神经炎症,靶向(神经)炎症可能代表心力衰竭和抑郁患者的新治疗策略[106]。刘轩等人[107]发现 Alda-1 通过增加大鼠海马体中的 VEGF 表达来改善心肌梗死后大鼠的抑郁样行为。

5.3. 联合治疗

对于 AMI 并发抑郁症的患者,在积极有效药物治疗的同时配合心理干预,采用针对性的心理支持疗法,唤起患者的积极情绪,使之配合治疗,尤其对于女性患者,有助于消除患者的焦虑抑郁症状,使患者平安度过危险期,提高生活质量和临床治愈率,在明显改善预后的同时,真正体现治疗个性化[108]。而另一篇文章认为双心医疗的应用可促进 AMI 合并焦虑抑郁患者心功能、生活质量以及日常生活活动能力的改善[109]。

6. 结论

随着生活节奏的加快、生活水平的提高,一方面大众心理健康问题日益突出,另一方面人们对心理健康问题越来越重视,双心医学的发展正是符合当下生物-心理-社会的现代化医疗模式,结合我国传统中医学中的整体观念,身心健康密不可分,心理和社会因素对身体健康的影响,发挥着不可忽视的作用。对于 AMI 合并抑郁症的患者,积极有效的药物治疗联合心理干预能明显改善预后。

参考文献

- [1] Meier, A., Conradi, H.J., Bos, E.H., *et al.* (2013) Adjusted Prognostic Association of Depression Following Myocardial Infarction with Mortality and Cardiovascular Events: Individual Patient Data Meta-Analysis. *The British Journal of Psychiatry*, **203**, 90-102. <https://doi.org/10.1192/bjp.bp.112.111195>
- [2] Alexandri, A., Georgiadi, E., Mattheou, P., *et al.* (2017) Factors Associated with Anxiety and Depression in Hospitalized Patients with First Episode of Acute Myocardial Infarction. *Archives of Medical Science—Atherosclerotic Diseases*, **2**, e90-e99. <https://doi.org/10.5114/amsad.2017.72532>
- [3] Kala, P., Hudakova, N., Jurajda, M., *et al.* (2016) Depression and Anxiety after Acute Myocardial Infarction Treated by Primary PCI. *PLOS ONE*, **11**, e0152367. <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0152367>
- [4] 杨光铭. 中年急性心肌梗死患者经皮冠状动脉介入治疗后抑郁障碍发病率研究[D]: [硕士学位论文]. 济南: 济南大学, 2018.
- [5] Spasovska, T.A., Jorgo, K. and Zanina, P. (2019) Depression in Survivors of Acute Myocardial Infarction. *Materia Socio-Medica*, **31**, 110-114. <https://doi.org/10.5455/msm.2019.31.110-114>
- [6] 蒲连美, 李瑛, 李红等. 合并焦虑和(或)抑郁的急性心肌梗死患者的危险因素分析[J]. 中国心血管病研究, 2018, 16(6): 505-509.
- [7] Sumner, J.A., Khodneva, Y., Muntner, P., *et al.* (2016) Effects of Concurrent Depressive Symptoms and Perceived Stress on Cardiovascular Risk in Low- and High-Income Participants: Findings from the Reasons for Geographical and Racial Differences in Stroke (REGARDS) Study. *Journal of the American Heart Association*, **5**, e003930. <https://doi.org/10.1161/JAHA.116.003930>
- [8] Annagür, B.B., Demir, K., Avcı, A., *et al.* (2017) Impact of a Type D Personality on Clinical and Psychometric Properties in a Sample of Turkish Patients with a First Myocardial Infarction. *Journal of Psychiatric Practice*, **23**, 3-10. <https://doi.org/10.1097/PRA.0000000000000201>
- [9] Yary, T., Soleimannejad, K., Abd Rahim, F., *et al.* (2010) Contribution of Diet and Major Depression to Incidence of Acute Myocardial Infarction (AMI). *Lipids in Health and Disease*, **9**, Article No. 133. <https://doi.org/10.1186/1476-511X-9-133>
- [10] Hosseini, S.H., Ghaemian, A., Mehdizadeh, E., *et al.* (2014) Levels of Anxiety and Depression as Predictors of Mortal-

- ity Following Myocardial Infarction: A 5-Year Follow-Up. *Cardiology Journal*, **21**, 370-377. <https://doi.org/10.5603/CJ.a2014.0023>
- [11] Wheeler, A., Beltrame, J., Tucker, G., *et al.* (2012) Depression and 5-Year Mortality in Patients with Acute Myocardial Infarction: Analysis of the IDACC Database. *Australian & New Zealand Journal of Psychiatry*, **46**, 669-675. <https://doi.org/10.1177/0004867412449875>
- [12] Ditmars, H.L., Logue, M.W., Toomey, R., *et al.* (2022) Associations between Depression and Cardiometabolic Health: A 27-Year Longitudinal Study. *Psychological Medicine*, **52**, 3007-3017. <https://doi.org/10.1017/S003329172000505X>
- [13] Case, S.M., Sawhney, M. and Stewart, J.C. (2018) Atypical Depression and Double Depression Predict New-Onset Cardiovascular Disease in U.S. Adults. *Depression and Anxiety*, **35**, 10-17. <https://doi.org/10.1002/da.22666>
- [14] Smolderen, K.G., Spertus, J.A., Gosch, K., *et al.* (2017) Depression Treatment and Health Status Outcomes in Young Patients with Acute Myocardial Infarction: Insights from the VIRGO Study (Variation in Recovery: Role of Gender on Outcomes of Young AMI Patients). *Circulation*, **135**, 1762-1764. <https://doi.org/10.1161/CIRCULATIONAHA.116.027042>
- [15] May, H.T., Horne, B.D., Knight, S., *et al.* (2017) The Association of Depression at Any Time to the Risk of Death Following Coronary Artery Disease Diagnosis. *European Heart Journal—Quality of Care and Clinical Outcomes*, **3**, 296-302. <https://doi.org/10.1093/ehjqcco/qcx017>
- [16] De Luca, L., Temporelli, P.L., Amico, A.F., *et al.* (2021) Impact of History of Depression on 1-Year Outcomes in Patients with Chronic Coronary Syndromes: An Analysis of a Contemporary, Prospective, Nationwide Registry. *International Journal of Cardiology*, **331**, 273-280. <https://doi.org/10.1016/j.ijcard.2020.12.086>
- [17] Annagür, B.B., Avci, A., Demir, K., *et al.* (2015) Is There Any Difference between the Early Age Myocardial Infarction and Late Age Myocardial Infarction in Terms of Psychiatric Morbidity in Patients Who Have Survived Acute Myocardial Infarction? *Comprehensive Psychiatry*, **57**, 10-15. <https://doi.org/10.1016/j.comppsy.2014.11.001>
- [18] Tatishvili, S., Jorbenadze, R. and Kavtaradze, G. (2016) Association of Depression with Hospital Length of Stay in Patients with Acute Coronary Syndrome. *Georgian Medical News*, No. 252, 22-26.
- [19] Nicholson, B., Morse, S., Lundgren, T., *et al.* (2020) Effect of Depression on Health Behavior among Myocardial Infarction Survivors in the United States. *Mental Health Clinician*, **10**, 222-231. <https://doi.org/10.9740/mhc.2020.07.222>
- [20] Smolderen, K.G., Strait, K.M., Dreyer, R.P., *et al.* (2015) Depressive Symptoms in Younger Women and Men with Acute Myocardial Infarction: Insights from the VIRGO Study. *Journal of the American Heart Association*, **4**, e001424. <https://doi.org/10.1161/JAHA.114.001424>
- [21] Smallheer, B.A., Vollman, M. and Dietrich, M.S. (2018) Learned Helplessness and Depressive Symptoms Following Myocardial Infarction. *Clinical Nursing Research*, **27**, 597-616. <https://doi.org/10.1177/1054773816689752>
- [22] Aberra, T.M., Joshi, A.A., Lerman, J.B., *et al.* (2016) Self-Reported Depression in Psoriasis is Associated with Subclinical Vascular Diseases. *Atherosclerosis*, **251**, 219-225. <https://doi.org/10.1016/j.atherosclerosis.2016.05.043>
- [23] Huffman, J.C., Smith, F.A., Fricchione, G.L., *et al.* (2010) Depression and Failure of Cholesterol Lowering after Acute Myocardial Infarction. *Primary Care Companion to the Journal of Clinical Psychiatry*, **12**, PCC.08m007666. <https://doi.org/10.4088/PCC.08m007666>
- [24] 潘静. 急性心肌梗死 PCI 术后患者焦虑和抑郁状态对血脂调控的影响[D]: [硕士学位论文]. 石家庄: 河北医科大学, 2017.
- [25] 任燕, 杨红, 刘桂芬. 急性心肌梗死患者 N 末端脑钠肽与抑郁相关联[C]//四川省医学会. 四川省医学会第十五次精神病学学术会议暨第三次心身医学学术会议论文集. 2016: 320-321.
- [26] Yammine, L., Frazier, L., Padhye, N.S., *et al.* (2014) Severe Depressive Symptoms Are Associated with Elevated Endothelin-1 in Younger Patients with Acute Coronary Syndrome. *Journal of Psychosomatic Research*, **77**, 430-434. <https://doi.org/10.1016/j.jpsychores.2014.07.019>
- [27] Shang, Y.-X., Ding, W.-Q., Qiu, H.-Y., *et al.* (2014) Association of Depression with Inflammation in Hospitalized Patients of Myocardial Infarction. *Pakistan Journal of Medical Sciences*, **30**, 692-697. <https://doi.org/10.12669/pjms.304.4584>
- [28] Liang, S., Li, X., Huang, W., *et al.* (2013) Change of Serum Myeloperoxidase and Lipoxin A4 Level in Coronary Heart Disease Patients with Anxiety and/or Depression. *Journal of Central South University (Medical Sciences)*, **38**, 370-375.
- [29] Wilkowska, A., Rynkiewicz, A., Wdowczyk, J., *et al.* (2019) Morning and Afternoon Serum Cortisol Level in Patients with Post-Myocardial Infarction Depression. *Cardiology Journal*, **26**, 550-554. <https://doi.org/10.5603/CJ.a2017.0123>
- [30] Petyunina, O., Kopytsya, M., Kuznetsov, I., *et al.* (2018) Prognostication of Clinical Outcomes after Stemi: The Role of Vascular Endothelial Growth Factor-A. *Georgian Medical News*, No. 279, 79-86.
- [31] Smolderen, K.G., Spertus, J.A., Reid, K.J., *et al.* (2012) Association of Somatic and Cognitive Depressive Symptoms

- and Biomarkers in Acute Myocardial Infarction: Insights from the Translational Research Investigating Underlying Disparities in Acute Myocardial Infarction Patients' Health Status Registry. *Biological Psychiatry*, **71**, 22-29. <https://doi.org/10.1016/j.biopsych.2011.07.029>
- [32] 关梓桐. 急性心肌梗死后抑郁大鼠脑细胞凋亡机制研究——中医藏象理论心脑神志相关研究[D]: [硕士学位论文]. 北京: 北京中医药大学, 2016.
- [33] 张文洁. 大鼠急性心肌梗死后抑郁发生的炎症反应机制研究[D]: [硕士学位论文]. 北京: 北京中医药大学, 2015.
- [34] Najjar, F., Ahmad, M., Lagace, D., *et al.* (2019) Role of Myocardial Infarction-Induced Neuroinflammation for Depression-Like Behavior and Heart Failure in Ovariectomized Female Rats. *Neuroscience*, **415**, 201-214. <https://doi.org/10.1016/j.neuroscience.2019.07.017>
- [35] Wilkowska, A., Piłkuła, M., Rynkiewicz, A., *et al.* (2015) Increased Plasma Pro-Inflammatory Cytokine Concentrations after Myocardial Infarction and the Presence of Depression during Next 6-Months. *Psychiatria Polska*, **49**, 455-464. <https://doi.org/10.12740/PP/33179>
- [36] Wang, S., Song, R., Wang, Z., *et al.* (2018) S100A8/A9 in Inflammation. *Frontiers in Immunology*, **9**, Article 1298. <https://doi.org/10.3389/fimmu.2018.01298>
- [37] Sun, Y., Wang, Z., Wang, C., *et al.* (2021) Psycho-Cardiology Therapeutic Effects of Shuangxinfang in Rats with Depression-Behavior Post Acute Myocardial Infarction: Focus on Protein S100A9 from Proteomics. *Biomedicine & Pharmacotherapy*, **144**, Article 112303. <https://doi.org/10.1016/j.biopha.2021.112303>
- [38] Tao, L.-Y., Huang, M.-Y., Saroj-Thapa, *et al.* (2018) Effects of Macrophage Migration Inhibitory Factor on Cardiac Reperfusion Injury in Mice with Depression Induced by Constant-Darkness. *Journal of Affective Disorders*, **229**, 403-409. <https://doi.org/10.1016/j.jad.2017.12.039>
- [39] Di Stefano, R., Felice, F., Pini, S., *et al.* (2014) Impact of Depression on Circulating Endothelial Progenitor Cells in Patients with Acute Coronary Syndromes: A Pilot Study. *Journal of Cardiovascular Medicine (Hagerstown)*, **15**, 353-359. <https://doi.org/10.2459/JCM.0b013e328365c195>
- [40] Baranyi, A., Amouzadeh-Ghadikolai, O., Rothenhäusler, H.-B., *et al.* (2015) Nitric Oxide-Related Biological Pathways in Patients with Major Depression. *PLOS ONE*, **10**, e0143397. <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0143397>
- [41] Manjarrez-Gutiérrez, G., Ramírez-Campillo, R., Borrayo-Sánchez, G., *et al.* (2013) Disturbance of Serotonergic Neurotransmission in Patients with Postmyocardial Infarction and Depression. *Metabolic Brain Disease*, **28**, 15-20. <https://doi.org/10.1007/s11011-012-9355-1>
- [42] 郭郡, 刘红旭, 朱雨, 等. 益气逐瘀方对急性心肌梗死合并抑郁大鼠海马结构的影响及其机制研究[J]. 北京中医药, 2017, 36(12): 1062-1065.
- [43] Lu, X., Wang, Y., Liu, C., *et al.* (2017) Depressive Disorder and Gastrointestinal Dysfunction after Myocardial Infarct Are Associated with Abnormal Tryptophan-5-Hydroxytryptamine Metabolism in Rats. *PLOS ONE*, **12**, e0172339. <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0172339>
- [44] Ge, Y., Xu, W., Zhang, L., *et al.* (2020) Ginkgolide B Attenuates Myocardial Infarction-Induced Depression-Like Behaviors via Repressing IL-1 β in Central Nervous System. *International Immunopharmacology*, **85**, Article 106652. <https://doi.org/10.1016/j.intimp.2020.106652>
- [45] Liu, M.-Y., Ren, Y.-P., Wei, W.-L., *et al.* (2015) Changes of Serotonin (5-HT), 5-HT_{2A} Receptor, and 5-HT Transporter in the Sprague-Dawley Rats of Depression, Myocardial Infarction and Myocardial Infarction Co-Exist with Depression. *Chinese Medical Journal (Engl)*, **128**, 1905-1909. <https://doi.org/10.4103/0366-6999.160526>
- [46] Amadio, P., Colombo, G.I., Tarantino, E., *et al.* (2017) BDNF Val66met Polymorphism: A Potential Bridge between Depression and Thrombosis. *European Heart Journal*, **38**, 1426-1435.
- [47] Hashimoto, K. (2013) Sigma-1 Receptor Chaperone and Brain-Derived Neurotrophic Factor: Emerging Links between Cardiovascular Disease and Depression. *Progress in Neurobiology*, **100**, 15-29. <https://doi.org/10.1016/j.pneurobio.2012.09.001>
- [48] Almas, A., Forsell, Y., Millischer, V., *et al.* (2018) Association of Catechol-O-Methyltransferase (COMT Val 158 Met) with Future Risk of Cardiovascular Disease in Depressed Individuals—A Swedish Population-Based Cohort Study. *BMC Medical Genetics*, **19**, Article No. 126. <https://doi.org/10.1186/s12881-018-0645-2>
- [49] Shi, S., Liang, J., Liu, T., *et al.* (2014) Depression Increases Sympathetic Activity and Exacerbates Myocardial Remodeling after Myocardial Infarction: Evidence from an Animal Experiment. *PLOS ONE*, **9**, e101734. <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0101734>
- [50] Hu, Y., Dong, X., Zhang, T., *et al.* (2020) Kai-Xin-San Suppresses Matrix Metalloproteinases and Myocardial Apoptosis in Rats with Myocardial Infarction and Depression. *Molecular Medicine Reports*, **21**, 508-516. <https://doi.org/10.3892/mmr.2019.10807>
- [51] Dai, Z., Li, Q., Yang, G., *et al.* (2019) Using Literature-Based Discovery to Identify Candidate Genes for the Interac-

- tion between Myocardial Infarction and Depression. *BMC Medical Genetics*, **20**, Article No. 104. <https://doi.org/10.1186/s12881-019-0841-8>
- [52] Brandt, J., Warnke, K., Jörgens, S., *et al.* (2020) Association of FKBP5 Genotype with Depressive Symptoms in Patients with Coronary Heart Disease: A Prospective Study. *Journal of Neural Transmission (Vienna)*, **127**, 1651-1662. <https://doi.org/10.1007/s00702-020-02243-6>
- [53] Jönsson, S., Lundberg, A.K. and Jonasson, L. (2014) Overexpression of MMP-9 and Its Inhibitors in Blood Mononuclear Cells after Myocardial Infarction—Is It Associated with Depressive Symptomatology? *PLOS ONE*, **9**, e105572. <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0105572>
- [54] Pino, E.C., Zuo, Y., Borba, C.P.C., *et al.* (2018) Clinical Depression and Anxiety among ST-Elevation Myocardial Infarction Hospitalizations: Results from Nationwide Inpatient Sample 2004-2013. *Psychiatry Research*, **266**, 291-300. <https://doi.org/10.1016/j.psychres.2018.03.025>
- [55] Li, G., Tian, Y., Zhang, Q., *et al.* (2022) The Predictive Effect of Negative Psychological Emotions of Anxiety and Depression on the Poor Prognosis of CHD Patients with Stent Implantation and the Improvement of Clinical Intervention Measures. *Computational and Mathematical Methods in Medicine*, **2022**, Article ID: 2534277. <https://doi.org/10.1155/2022/2534277>
- [56] Banankhah, S.K., Friedmann, E. and Thomas, S. (2015) Effective Treatment of Depression Improves Post-Myocardial Infarction Survival. *World Journal of Cardiology*, **7**, 215-223. <https://doi.org/10.4330/wjc.v7.i4.215>
- [57] Worcester, M.U., Goble, A.J., Elliott, P.C., *et al.* (2019) Mild Depression Predicts Long-Term Mortality after Acute Myocardial Infarction: A 25-Year Follow-Up. *Heart, Lung and Circulation*, **28**, 1812-1818. <https://doi.org/10.1016/j.hlc.2018.11.013>
- [58] Trajanovska, A.S., Kostov, J. and Perevska, Z. (2019) Depression in Survivors of Acute Myocardial Infarction. *Materia Socio Medica*, **31**, 110-114. <https://doi.org/10.5455/msm.2019.31.110-114>
- [59] Liang, J.J., Tweet, M.S., Hayes, S.E., *et al.* (2014) Prevalence and Predictors of Depression and Anxiety among Survivors of Myocardial Infarction Due to Spontaneous Coronary Artery Dissection. *Journal of Cardiopulmonary Rehabilitation and Prevention*, **34**, 138-142. <https://doi.org/10.1097/HCR.0000000000000030>
- [60] Bunevicius, A., Staniute, M., Brozaitiene, J., *et al.* (2012) Robertas Bunevicius. Evaluation of Depressive Symptoms in Patients with Coronary Artery Disease Using the Montgomery Åsberg Depression Rating Scale. *International Clinical Psychopharmacology*, **27**, 249-255. <https://doi.org/10.1097/YIC.0b013e328357670d>
- [61] Delisle, V.C., Beck, A.T., Ziegelstein, R.C., *et al.* (2012) Symptoms of Heart Disease or Its Treatment May Increase Beck Depression Inventory Scores in Hospitalized Post-Myocardial Infarction Patients. *Journal of Psychosomatic Research*, **73**, 157-162. <https://doi.org/10.1016/j.jpsychores.2012.07.001>
- [62] Delisle, V.C., Abbey, S.E., Beck, A.T., *et al.* (2012) The Influence of Somatic Symptoms on Beck Depression Inventory Scores in Hospitalized Postmyocardial Infarction Patients. *The Canadian Journal of Psychiatry*, **57**, 752-758. <https://doi.org/10.1177/070674371205701207>
- [63] Chen, Y., Fang, X., Shuai, X., *et al.* (2019) Psychometric Evaluation of the Major Depression Inventory (MDI) as a Depression Severity Scale in Chinese Patients with Coronary Artery Disease. Findings from the MEDEA FAR-EAST Study. *Frontiers in Psychiatry*, **10**, Article 493. <https://doi.org/10.3389/fpsy.2019.00493>
- [64] Geiser, F., Urbach, A.S., Harbrecht, U., *et al.* (2017) Anxiety and Depression in Patients Three Months after Myocardial Infarction: Association with Markers of Coagulation and the Relevance of Age. *Journal of Psychosomatic Research*, **99**, 162-168. <https://doi.org/10.1016/j.jpsychores.2017.06.015>
- [65] Rutledge, T., Kenkre, T.S., Thompson, D.V., *et al.* (2014) Depression, Dietary Habits, and Cardiovascular Events among Women with Suspected Myocardial Ischemia. *The American Journal of Medicine*, **127**, 840-847. <https://doi.org/10.1016/j.amjmed.2014.04.011>
- [66] Moludi, J., Alizadeh, M., Mohammadzad, M.H.S., *et al.* (2019) The Effect of Probiotic Supplementation on Depressive Symptoms and Quality of Life in Patients after Myocardial Infarction: Results of a Preliminary Double-Blind Clinical Trial. *Psychosomatic Medicine*, **81**, 770-777. <https://doi.org/10.1097/PSY.0000000000000749>
- [67] Gilbert, K., Arseneault-Bréard, J., Flores Monaco, F., *et al.* (2013) Attenuation of Post-Myocardial Infarction Depression in Rats by n-3 Fatty Acids or Probiotics Starting after the Onset of Reperfusion. *British Journal of Nutrition*, **109**, 50-56. <https://doi.org/10.1017/S0007114512003807>
- [68] Ernstsén, L., Rangul, V., Nauman, J., *et al.* (2016) Protective Effect of Regular Physical Activity on Depression after Myocardial Infarction: The HUNT Study. *The American Journal of Medicine*, **129**, 82-88.e1. <https://doi.org/10.1016/j.amjmed.2015.08.012>
- [69] Korzeniowska-Kubacka, I., Bilińska, M., Piotrowska, D., *et al.* (2017) The Impact of Exercise-Only-Based Rehabilitation on Depression and Anxiety in Patients after Myocardial Infarction. *European Journal of Cardiovascular Nursing*, **16**, 390-396. <https://doi.org/10.1177/1474515116682123>

- [70] Li, Y.-B., Yao, Z.-H., Xu, Z.-K., *et al.* (2012) Involvement Characteristics and Influencing Factors of Anxiety and Depression in Patients after Percutaneous Coronary Intervention. *National Medical Journal of China*, **92**, 1498-1501.
- [71] Kang, K., Gholizadeh, L., Han, H.-R., *et al.* (2018) Predictors of Health-Related Quality of Life in Korean Patients with Myocardial Infarction: A Longitudinal Observational Study. *Heart & Lung*, **47**, 142-148. <https://doi.org/10.1016/j.hrtlng.2017.12.005>
- [72] 江琼华. 探析心理护理对急性心肌梗死病人焦虑、抑郁情绪改善的作用效果[J]. 中西医结合心血管病电子杂志, 2016, 4(32): 131-132.
- [73] AbuRuz, M.E. (2019) Patients with ST Segment Elevation Myocardial Infarction: Moderating Effect of Perceived Control on the Relationship between Depression and In-Hospital Complications. *BMC Cardiovascular Disorders*, **19**, Article No. 143. <https://doi.org/10.1186/s12872-019-1126-z>
- [74] Saxon, D., Ashley, K., Bishop-Edwards, L., *et al.* (2017) A Pragmatic Randomised Controlled Trial Assessing the Non-Inferiority of Counselling for Depression versus Cognitive-Behaviour Therapy for Patients in Primary Care Meeting a Diagnosis of Moderate or Severe Depression (PRaCTICED): Study Protocol for a Randomised Controlled Trial. *Trials*, **18**, Article No. 93. <https://doi.org/10.1186/s13063-017-1834-6>
- [75] Freedland, K.E., Carney, R.M., Hayano, J., *et al.* (2012) Effect of Obstructive Sleep Apnea on Response to Cognitive Behavior Therapy for Depression after an Acute Myocardial Infarction. *Journal of Psychosomatic Research*, **72**, 276-281. <https://doi.org/10.1016/j.jpsychores.2011.12.012>
- [76] Humphries, S.M., Wallert, J., Norlund, F., *et al.* (2021) Internet-Based Cognitive Behavioral Therapy for Patients Reporting Symptoms of Anxiety and Depression after Myocardial Infarction: U-CARE Heart Randomized Controlled Trial Twelve-Month Follow-Up. *Journal of Medical Internet Research*, **23**, e25465. <https://doi.org/10.2196/25465>
- [77] Lee, S. and Kim, W.-S. (2022) Depressive Symptoms after Acute Myocardial Infarction and Its Association with Low Functional Capacity and Physical Activity. *Journal of Cardiopulmonary Rehabilitation and Prevention*, **42**, 442-448. <https://doi.org/10.1097/HCR.0000000000000689>
- [78] Meurs, M., Burger, H., van Riezen, J., *et al.* (2015) The Association between Cardiac Rehabilitation and Mortality Risk for Myocardial Infarction Patients with and without Depressive Symptoms. *Journal of Affective Disorders*, **188**, 278-283. <https://doi.org/10.1016/j.jad.2015.08.057>
- [79] Le Grande, M.R., Jackson, A.C., Murphy, B.M., *et al.* (2016) Relationship between Sleep Disturbance, Depression and Anxiety in the 12 Months Following a Cardiac Event. *Psychology, Health & Medicine*, **21**, 52-59. <https://doi.org/10.1080/13548506.2015.1040032>
- [80] Behnammoghadam, M., Alamdari, A.K., Behnammoghadam, A., *et al.* (2015) Effect of Eye Movement Desensitization and Reprocessing (EMDR) on Depression in Patients with Myocardial Infarction (MI). *Global Journal of Health Science*, **7**, 258-262. <https://doi.org/10.5539/gjhs.v7n6p258>
- [81] Erkkilä, J., Brabant, O., Saarikallio, S., *et al.* (Apr) Enhancing the Efficacy of Integrative Improvisational Music Therapy in the Treatment of Depression: Study Protocol for a Randomised Controlled Trial. *Trials*, **20**, Article No. 244. <https://doi.org/10.1186/s13063-019-3323-6>
- [82] Cole, E.J., Stimpson, K.H., Bentzley, B.S., *et al.* (2020) Stanford Accelerated Intelligent Neuromodulation Therapy for Treatment-Resistant Depression. *American Journal of Psychiatry*, **177**, 716-726. <https://doi.org/10.1176/appi.ajp.2019.19070720>
- [83] 唐乃龙, 陈怡环, 王洋涛, 等. 个体化靶向机器人技术辅助斯坦福加速智能神经调节疗法精准治疗伴自杀观念的抑郁症患者的初步研究[J]. 中华精神科杂志, 2022, 55(1): 14-23.
- [84] Iasella, C.J., Kreider, M.S., Huang, L., *et al.* (2019) Effect of Selective Serotonin Reuptake Inhibitors on Cardiovascular Outcomes after Percutaneous Coronary Intervention: A Retrospective Cohort Study. *Clinical Drug Investigation*, **39**, 543-551. <https://doi.org/10.1007/s40261-019-00776-7>
- [85] Zuidersma, M., Conradi, H.J., van Melle, J.P., *et al.* (2013) Depression Treatment after Myocardial Infarction and Long-Term Risk of Subsequent Cardiovascular Events and Mortality: A Randomized Controlled Trial. *Journal of Psychosomatic Research*, **74**, 25-30. <https://doi.org/10.1016/j.jpsychores.2012.08.015>
- [86] Rådholm, K., Wiréhn, A.-B., Chalmers, J., *et al.* (2016) Use of Antidiabetic and Antidepressant Drugs Is Associated with Increased Risk of Myocardial Infarction: A Nationwide Register Study. *Diabetic Medicine*, **33**, 218-223. <https://doi.org/10.1111/dme.12822>
- [87] Biffi, A., Rea, F., Scotti, L., *et al.* (2020) Italian Group for Appropriate Drug prescription in the Elderly (I-GrADE). Antidepressants and the Risk of Cardiovascular Events in Elderly Affected by Cardiovascular Disease: A Real-Life Investigation from Italy. *Journal of Clinical Psychopharmacology*, **40**, 112-121. <https://doi.org/10.1097/JCP.0000000000001189>
- [88] Kim, J.-M., Stewart, R., Lee, Y.-S., *et al.* (2018) Effect of Escitalopram vs. Placebo Treatment for Depression on

- Long-Term Cardiac Outcomes in Patients with Acute Coronary Syndrome: A Randomized Clinical Trial. *JAMA*, **320**, 350-358. <https://doi.org/10.1001/jama.2018.9422>
- [89] Frey, A., Saxon, V.-M., Popp, S., *et al.* (2016) Early Citalopram Treatment Increases Mortality Due to Left Ventricular Rupture in Mice after Myocardial Infarction. *Journal of Molecular and Cellular Cardiology*, **98**, 28-36. <https://doi.org/10.1016/j.yjmcc.2016.07.002>
- [90] Tian, X., Wang, Q., Guo, R., *et al.* (2016) Effects of Paroxetine-Mediated Inhibition of GRK2 Expression on Depression and Cardiovascular Function in Patients with Myocardial Infarction. *Neuropsychiatric Disease and Treatment*, **12**, 2333-2341. <https://doi.org/10.2147/NDT.S109880>
- [91] Liang, J., Yuan, X., Shi, S., *et al.* (2015) Effect and Mechanism of Fluoxetine on Electrophysiology *in Vivo* in a Rat Model of Postmyocardial Infarction Depression. *Drug Design, Development and Therapy*, **9**, 763-772. <https://doi.org/10.2147/DDDT.S75863>
- [92] Andrade, C. (2012) Drug Interactions in the Treatment of Depression in Patients with Ischemic Heart Disease. *Journal of Clinical Psychiatry*, **73**, e1475-e1477. <https://doi.org/10.4088/JCP.12f08248>
- [93] Bykov, K., Schneeweiss, S., Donneyong, M.M., *et al.* (2017) Impact of an Interaction between Clopidogrel and Selective Serotonin Reuptake Inhibitors. *American Journal of Cardiology*, **119**, 651-657. <https://doi.org/10.1016/j.amjcard.2016.10.052>
- [94] Ranchord, A.M., Spertus, J.A., Buchanan, D.M., *et al.* (2016) Initiation of β -Blocker Therapy and Depression after Acute Myocardial Infarction. *American Heart Journal*, **174**, 37-42. <https://doi.org/10.1016/j.ahj.2015.11.018>
- [95] Al Badarin, F.J., Spertus, J.A., Gosch, K.L., *et al.* (2013) Initiation of Statin Therapy after Acute Myocardial Infarction Is Not Associated with Worsening Depressive Symptoms: Insights from the Prospective Registry Evaluating Outcomes after Myocardial Infarctions: Events and Recovery (PREMIER) and Translational Research Investigating Underlying Disparities in Acute Myocardial Infarction Patients' Health Status (TRIUMPH) Registries. *American Heart Journal*, **166**, 879-886. <https://doi.org/10.1016/j.ahj.2013.09.001>
- [96] Liu, M.Y. and Zhang, L.J. (2017) Impact of Trimetazidine Pre-Treatment on 5-Hydroxytryptamine and Serotonin Transporter in Rats with Experimental Myocardial Infarction and Depression. *Chinese Journal of Cardiology*, **45**, 137-141.
- [97] Liu, M., Wei, W., Stone, C.R., *et al.* (2018) Beneficial Effects of Trimetazidine on Expression of Serotonin and Serotonin Transporter in Rats with Myocardial Infarction and Depression. *Neuropsychiatric Disease and Treatment*, **14**, 787-797. <https://doi.org/10.2147/NDT.S157441>
- [98] Liu, M.Y., Zhang, L.J. and Liu, M.C. (2016) Effect of Ginsenoside Pre-Treatment on 5-Hydroxytryptamine System in SD Rats with Myocardial Infarction and Depression. *Chinese Journal of Internal Medicine*, **55**, 700-704.
- [99] Liu, M.-Y., Ren, Y.-P., Zhang, L.-J., *et al.* (2016) Pretreatment with Ginseng Fruit Saponins Affects Serotonin Expression in an Experimental Comorbidity Model of Myocardial Infarction and Depression. *Ageing and Disease*, **7**, 680-686. <https://doi.org/10.14336/AD.2016.0729>
- [100] 马丽娜, 莫鹏, 李辉, 等. 酸枣仁汤联合常规药物治疗急性心肌梗死伴抑郁症的临床观察[J]. 内科, 2015, 10(2): 181-183+173. <https://doi.org/10.16121/j.cnki.cn45-1347/r.2015.02.15>
- [101] Jiang, B., Wu, R.-M., Li, H.-D., *et al.* (2022) Yixin Ningshen Tablet Alleviates Comorbidity of Myocardial Infarction and Depression by Enhancing Myocardial Energy Metabolism and Increasing Availability of Monoamine Neurotransmitter. *Chinese Journal of Integrative Medicine*, **28**, 586-593. <https://doi.org/10.1007/s11655-022-3570-3>
- [102] Hu, Y., Liu, X., Zhang, T., *et al.* (2020) Behavioral and Biochemical Effects of KXS on Postmyocardial Infarction Depression. *Frontiers in Pharmacology*, **11**, Article 561817. <https://doi.org/10.3389/fphar.2020.561817>
- [103] Liu, W. and Qin, J. (2016) Clinical Efficacy and Safety of the Shugan Jieyu Capsule in Patients with Acute Myocardial Infarction and Depression. *The International Journal of Psychiatry in Medicine*, **51**, 534-543. <https://doi.org/10.1177/0091217417696740>
- [104] Zhang, Y., Wang, X., Li, Y., *et al.* (2021) Human Umbilical Cord Mesenchymal Stem Cells Ameliorate Depression by Regulating Jmjd3 and Microglia Polarization in Myocardial Infarction Mice. *Psychopharmacology (Berl)*, **238**, 2973-2984. <https://doi.org/10.1007/s00213-021-05912-w>
- [105] Sun, N., Mei, Y., Hu, Z., *et al.* (2021) Ghrelin Attenuates Depressive-Like Behavior, Heart Failure, and Neuroinflammation in Postmyocardial Infarction rat Model. *European Journal of Pharmacology*, **901**, Article 174096. <https://doi.org/10.1016/j.ejphar.2021.174096>
- [106] Wang, H.-W., Ahmad, M., Jadayel, R., *et al.* (2019) Inhibition of Inflammation by Minocycline Improves Heart Failure and Depression-Like Behaviour in Rats after Myocardial Infarction. *PLOS ONE*, **14**, e0217437. <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0217437>
- [107] Liu, X., Jin, G., Fan, B., *et al.* (2018) The Impact of ALDH2 Activation by Alda-1 on the Expression of VEGF in the Hippocampus of a Rat Model of Post-MI Depression. *Neuroscience Letters*, **674**, 156-161. <https://doi.org/10.1016/j.neulet.2018.03.048>

- [108] 危林松. 早期药物联合心理干预治疗急性心肌梗死后并发抑郁症 42 例[J]. 郑州大学学报(医学版), 2010, 45(5): 872-875.
- [109] 任磊, 宁彬, 马震, 等. 双心医疗干预对 86 例合并焦虑抑郁的急性心肌梗死患者随机对照研究[J]. 中国临床心理学杂志, 2021, 29(4): 887-890.